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پساب هاي خانگي 
و تعلل در اتصال به 
شبكه فاضلاب شهري در كنار بحث پسماندها و 
زباله ها از جمله دغدغه هاي زيس�ت محيطي 
جديد بس�ياري از ش�هرهاي كوچك و بزرگ 
محسوب مي شود. معضلي كه طي سال هاي اخير 
در كلانش�هرهايي چون قم در مقايسه با ديگر 
مناطق با سرعت غيرقابل تصوري از هشدار به 
چالش تبديل شده وحالا سلامت شهروندان را 
نش�انه گرفته اس�ت. ع�دم اتص�ال خانه هاي 
مسكوني منطقه پرديسان قم به شبكه فاضلاب 
بعد از گذشت 20 سال از تأسيس اين شهرك، از 
جمله مشكلاتي است كه اين روزها زندگي اهالي 
اين منطقه را ب�ا چالش جدي روب�ه رو و برخي 
س�اكنان آن را به جابه جايي وادار كرده است. 

    
بيش از دو دهه پيش منطقه پرديسان قم توسط 
وزارت مسكن و شهرس��ازي وقت تأسيس شد و 
اوايل دهه 90 با جمعيت 44هزار و 780 نفر بدون 
اعمال زيرساخت هاي شهري از جمله شبكه تخليه 
فاضلاب به منطقه هشت شهرداري قم تبديل شد! 
با احداث و بهره برداري از واحدهاي مسكن مهر طي 
يك دهه اخير و افزايش تراكم جمعيتي اين منطقه 
نواقص و كمبودهاي زيرساختي اين منطقه بيشتر قد 
علم كرد. جاري شدن فاضلاب در خيابان ها و جوي ها 
در كنار بوي متعفن ناش��ي از اين پساب ها و تجمع 
حشرات و جانوران موذي وضعيت بهداشت و سلامت 

اين منطقه را با تهديد جدي روبه رو كرده است. 
   راهكارهاي موقت جوابگو نيست

در حالي ك��ه از ابتداي تأس��يس اين ش��هرك 

كارشناس��ان بر لزوم اح��داث فاض��لاب تأكيد 
كرده بودند اما مسئولان شهر قم هر بار با توسل 
به بهانه هايي چون كمب��ود اعتبار به راه حل هاي 
موق��ت روي آوردن��د. حفر چاه ه��اي متعدد در 
نواحي مختلف ش��هرك و بهره گيري از پكيج در 
جهت رفع فاضلاب در منطقه پرديسان، از جمله 
راهكارهاي موقتي بود كه جز تحميل هزينه هاي 
ميليوني به ساكنان منطقه كه غالباً قشر كارگر و 
ضعيف جامعه از لحاظ درآمدي هستند، نتيجه 
ديگري نداشت. حالا بعد از گذشت چندين سال 
نه تنها مشكل همچنان به وقت خود باقي است، 
بلكه با ازدياد جمعيت در منطقه اوضاع وخيم تر 
هم شده اس��ت. تا آنجا كه حالا برخي مسئولان 
استان اذعان كرده اند راه اندازي تصفيه خانه تنها 

راه نجات پرديس��اني ها از بوي بد و فاضلاب هاي 
روان در معابر است.  اين در حالي است كه چندي 
پيش معاون نظارت و پاي��ش اداره كل حفاظت 
محيط زيست استان قم با اشاره به اينكه بايد تلاش 
شود تا سيستم اصلي فاضلاب شهري پرديسان 
هر چه زودتر راه اندازي گردد اعلام كرد: به دليل 
برخي موانع و مش��كلات، فعلًا مقرر ش��د براي 
مكان هاي حاد و بحراني به صورت طرح آزمايشي، 
سيستم متوسط محلي منطقه اي از نظر تصفيه 
در نظر گرفته شود.  اسماعيل احمدي زاده گفت: 
تنها در صورتي كه خروجي فاضلاب و پساب طرح 
در حال اجراي فعلي، در خط اس��تاندارد زيست 
محيطي قرار گيرد م��ا آن را تأييد مي كنيم، ولي 
اصل بايد بر اين باشد كه سيستم اصلي و مركزي 

شهرك پرديس��ان راه بيفتد و مشكلات شبكه و 
اعتبارات آن تأمين ش��ود.  وي ادامه داد: در حال 
حاضر اي��ن راهكار موقت در حال انجام اس��ت و 
در جايي كه فاضلاب جاري ش��ود آلودگي هاي 
ميكروبي و بيماري هاي زي��ادي را به همراه خود 
دارد و بايد هرچه زودتر اين معضل برطرف شود. 

   مسئولان زير بار نمي روند!
در حالي كه انتظار مي رود ش��هرداري به عنوان 
متولي تأمين امكانات و زيرساخت ها در خصوص 
رفع اين مشكل وارد عمل شود امير سامع معاون 
خدمات ش��هري و ام��ور اجتماعي ش��هرداري 
قم در اي��ن خصوص مي گويد: مس��ئله فاضلاب 
خام پرديس��ان مربوط به نهادهاي ديگر است و 
شهرداري در اين زمينه مس��ئوليتي ندارد. بنابه 
گفته سامع، شهرداري در زمينه تصفيه فاضلاب ها 
و اس��تفاده از پس��اب ها براي آبياري فضاي سبز 
مس��ئوليت دارد، ولي معضل اصلي فعلي را بايد 

شركت آب و فاضلاب استان قم برطرف كند!
اين در حالي اس��ت كه مديرعامل ش��ركت آب 
و فاضلاب اس��تان قم هم مدعي ش��ده رفع اين 
مشكل به تنهايي از عهده اين شركت خارج بوده 
است و همه نهادها بايد وارد عمل شوند! عليجان 
صادق پور گفت: هنوز زمين احداث شبكه فاضلاب 
پرديسان توسط راه و شهرسازي واگذار نشده است 
و از طريق بخش خصوصي اقدام هايي انجام شده و 
سرمايه گذاري هاي صورت گرفته است، ولي هيچ 
شخصي در اس��تان حاضر نشده است پساب اين 

فاضلاب را از سرمايه گذار خريداري كند!
صادق پور افزود: مسئولان در اين رابطه وعده هاي 
بس��ياري داده اند اما اقدام مناسبي در اين رابطه 

صورت نگرفته است. 

   گلس�تان: مديرعامل شركت آب و فاضلاب اس��تان گلستان از اجراي 
تفاهمنامه نظارت بر تأسيسات آب و فاضلاب به عنوان پايلوت در شهرهاي 
گرگان و گنبد در مهر ماه سال جاري خبر داد. محمدهادي رحمتي با اعلام اين 
خبر گفت: براساس اين تفاهمنامه طراحي و نظارت بر اجراي تأسيسات آب و 
فاضلاب تمامي اماكن، به سازمان نظام مهندسي واگذار مي شود. به گفته وي، 
تفاهمنامه مذكور با هدف استاندارد نمودن شبكه داخلي اماكن در راستاي 
بهينه سازي مصرف آب و تخصصي كردن نصب انشعابات آب و فاضلاب اجرا 
مي شود. رحمتي افزود: به منظور تس��ريع در خدمت رساني به مشتركين 

درخواست انشعاب آب و فاضلاب به صورت الكترونيكي انجام مي شود. 
   اردبيل: مديركل آموزش و پرورش استان اردبيل گفت: طبق آمار به دست 
آمده تا ۲7 شهريور ماه ۲07 هزار و ۱۲4 دانش آموز اردبيلي در سيستم سناد 
ثبت نام كرده اند. احمد ناصري گفت: اين آمار تقريباً 9۱ درصد دانش آموزان 

استان را شامل مي شود. وي افزود: اين سيستم 
تا زمان ش��روع مدارس ادام��ه دارد و اولياي 
دانش آموزان و خود دانش آموزان مي توانند تا 
اين زمان اقدام به ثبت نام كنند و تمامي مدارس 
استان وظيفه دارند تا آغاز سال تحصيلي نسبت 
به وارد كردن اطلاعات دانش آموزان در سيستم 
سناد اقدام كنند. مديركل آموزش و پرورش 

استان اردبيل گفت: خوش��بختانه فرآيند ثبت نام دانش آموزان در مدارس 
استان بدون مشكل در حال انجام است كه به همين منظور توانسته ايم در 
اين زمينه شاهد خروجي هاي مناسبي باشيم كه با پيش بيني هاي انجام يافته 

انتظار مي رود تا موعد مقرر اين روال به خوبي ادامه يابد. 
   اسلامشهر: جانشين فرماندهي سپاه ناحيه سيدالشهداي شهرستان 
اسلامش��هر از اجراي350 ويژه برنامه گراميداشت هفته دفاع مقدس در 
شهرستان خبر داد. جهاني نژاد گفت: به مناسبت بزرگداشت هفته دفاع 
مقدس بالغ بر 350 ويژه برنامه با همكاري و مشاركت ارگان ها و نهادها، 
حوزه ها، پايگاه هاي مقاومت، كانون ها و اقش��ار مختلف مردم در س��طح 
شهرستان اسلامشهر به اجرا در خواهد آمد. وي با اشاره به اهم برنامه هاي اين 
هفته گفت: برپايي نمايشگاه بهشت بين الحرمين در شهرك امام حسين)ع(، 
ديدار و سركشي از خانواده هاي معظم شاهد و ايثارگر، افتتاح پروژه هاي 
اقتصاد مقاومتي، برگزاري همايش ائمه جماعات و فرماندهان پايگاه هاي 
مقاومت بسيج و برگزاري يادواره شهداي دانش آموزي شهرستان از جمله 

ويژه برنامه هاي متمركز در سطح شهرستان اسلامشهر است. 
   زنجان: مديركل ميراث فرهنگي، گردش��گري و صنايع دستي استان 
زنجان از برگزاري جشنواره انگور روستاي درسجين به صورت منطقه اي خبر 
داد. يحيي رحمتي گفت:۶0 هزار نفر از جشنواره انگور در روستاي در سجين 
بازديد كردند و از سال آينده اين جشنواره به صورت منطقه اي برگزار مي شود. 
وي افزود: برگزاري اين جش��نواره ها در معرفي و نشان دادن توانمندي ها، 
پتانسيل ها و فرهنگ و رسوم استان و در جذب گردشگر مؤثر است. رحمتي 
با اشاره به برگزاري جشنواره روستا در استان زنجان، گفت: هر روز بيش از 
۱5 هزار نفر از جشنواره روستا بازديد مي كردند. مدير كل ميراث فرهنگي، 
گردشگري و صنايع دستي استان زنجان ابراز كرد: امروز بسياري از سنت هاي 
ما به فراموشي سپرده شده اند و برگزاري اين جشنواره ها برخي از سنت هاي 

ارزشمند گذشتگان ما را به نمايش گذاشته و تداعي مي كند. 

جمع آوري و دفن يا بازيافت زباله ها از ديرباز يكي 
از مهم ترين دغدغه هاي مديريت شهري در اكثر 
مناطق كشور بوده است، چراكه هرگونه نقص يا 
بي توجهي به اين مهم مي تواند به شدت منابع آب 
و خاك را آلوده كند و موجب شيوع انواع بيماري ها 
ش��ود.  در اين ميان هم��دان از جمله مناطقي به 
شمار مي رود كه روزانه مقدار قابل توجهي زباله در 
آن توليد مي شود.  شهردار همدان در اين خصوص 
به »ج��وان« مي گويد: »طب��ق آمارهاي خدمات 
ش��هري روزانه بين 350 تا 500 تن ان��واع زباله 
خصوصاً پلاس��تيك توليد مي شود كه ۶0 درصد 
اين زباله ها به مراكز بازيافت فرستاده مي شود.« 
وي ادامه مي دهد: »با وجود امكانات موجود براي 
بازيافت زباله ها، اما آمار بالاي آن موجب ش��ده تا 
هزينه بسياري برمديريت شهري تحميل شود.« 

  معضلات جمع آوري زباله ها در همدان
جمع آوري روزانه 350 تا 500 تن انواع و اقس��ام 

زباله در شهر همدان كه گاهي در روزهاي تعطيل 
اين ميزان به ۶00 تن نيز در روز مي رسد موجب 
شده است تا علاوه بر تحميل هزينه هاي مختلف، 
شهرداري با كمبود جا براي دپوي آن مواجه شود 
كه اين مه��م در درازمدت مي توان��د به آلودگي 

محيط زيست بينجامد.  
سرپرست مديريت پسماند ش��هرداري همدان 
درخصوص مشكلات موجود بر سر راه جمع آوري 
و دفن زباله ها كه بر اين سازمان تحميل مي شود  
به »جوان« مي گوي��د: »جمع آوري 350 تا 500 
تن زباله روزانه در همدان علاوه بر نياز به نيروهاي 
بس��يار هزينه زيادي را نيز برمديريت پس��ماند 

شهري تحميل مي كند.« 
حسين سيبي مي افزايد: »فقط در سال گذشته 
ش��هرداري هم��دان ۲۶ميليارد توم��ان صرف 
جمع آوري زباله كرد كه اين مقدار در سال جاري 

با افزايش مواجه شده است.«

 وي ادامه مي دهد: »در حال حاضر ميزان بالاي 
توليد زباله هاي پلاستيكي كه گاهي از ۱5تن در 
روز نيز بيشتر مي شود از جمله معضلاتي است كه 
مديريت جمع آوري پسماند شهري با آن مواجه 
است.« به گفته وي، از آنجا كه ظروف پلاستيكي 
500 تا هزار س��ال در طبيعت باق��ي مي مانند و 
غيرقابل تجزيه هستند، لذا از مردم تقاضا داريم 
به جاي يك بار استفاده از نايلون ها، چندين بار از 
آنها استفاده كنند و زباله هاي خانگي را به خشك 
و  تر تفكيك نمايند، چراكه 50 درصد از زباله هاي 
تفكيك پذير پس از تلفيق با زباله هاي  تر غير قابل 

بازيافت خواهند بود. 
  شيرابه ها بلاي جان محيط زيست همدان 

توليد ان��واع زباله هاي ت��ر و ش��يرابه هايي كه بر 
اثر دفن غير اصول��ي وارد آب و خ��اك مي گردد 
موجب مي شود با نفوذ آلود گي به شدت اين منابع 
خدادادي آس��يب ببيند، لذا اي��ن مهم مي طلبد 

تا زباله ها از مبدأ جدا ش��ده و در ادامه به صورت 
اصولي بازيافت و دفن شوند.  در حال حاضر طبق 
آمارها روزانه 800 ليتر ش��يرابه زباله در همدان 
جمع آوري مي شود و اين در حالي است كه مقدار 
قابل توجهي نيز به دليل بي توجهي به جداسازي 

زباله هاي تر و خشك وارد خاك و آب مي شود. 
معاون خدمات شهري شهرداري همدان در اين 
خصوص به »جوان« مي گوي��د: »در حال حاضر 
روزانه در هر س��رويس 800 ليتر ش��يرابه زباله 
به وس��يله ماش��ين هاي حمل زباله جمع آوري 
مي ش��ود.« مجيد درويش��ي مي افزايد: »اين در 
حالي اس��ت كه مي��زان واقعي توليد ش��يرابه ها 
بالاتر از اين مقدار است كه در بيشتر مواقع در اثر 
بي توجهي به تفكيك زباله ها غير قابل جمع آوري 
است.« وي ادامه مي دهد: »از آنجا كه عايق بندي 
ك��ف خودروهاي حم��ل زباله بر اث��ر كار كردن 
فرس��وده و از بين مي رود، لذا براي جلوگيري از 
نشت ش��يرابه ها به كف خيابان بايد هر چند روز 
يك بار اين عايق ها تعويض و نوس��ازي ش��وند.« 
معاون خدمات شهري شهرداري همدان با اشاره 
به هزينه بالاي تفكيك زباله و شيرابه هاي آن كه 
به مديريت شهري و نهايت مردم تحميل مي شود، 
مي گويد: »به همين منظور براي كاهش هزينه ها 
و خدمت رساني مطلوب به شهروندان از آنها تقاضا 
داريم ضمن كاه��ش ميزان زباله ه��اي توليدي 
خود، اقدام به جدا س��ازي زباله هاي تر از خشك 
نمايند.«درويش��ي مي افزايد: »با فرهنگ سازي 
كه در اين زمينه انجام شده است در حال حاضر 
با تفكيك زبا له ها در داخ��ل خانه ها ميزان توليد 
پس��ماندها از 500 تن در روز به 350 تن كاهش 
پيدا كرده كه اين موضوع علاوه بر تأثير مثبت بر 
كاهش ميزان آلودگي ها هزينه ها را نيز به ميزان 
قابل توجهي پايين آورده اس��ت.« وي با اشاره به 
استقبال مردم همدان از تفكيك زباله ها و تحويل 
آنها به مراك��ز تحويل زباله هاي قاب��ل بازيافت و 
اقداماتي كه مديريت پسماند خدمات شهرداري 
در اين زمينه انجام داده است ادامه مي دهد: »هم 
اكنون 3۲ كانكس در س��طح شهر همدان وجود 
دارد كه ش��هروندان مي توانند زباله هاي خشك 
خود را به اين مراكز تحويل دهند.« به گفته اين 
مسئول درصورت استقبال از اين مهم شهرداري 
مي تواند تعداد كانكس ها را در مناطق مختلفي كه 
استقبال از اين موضوع بسيار است افزايش دهد.  
اين در حالي است كه درصورت جدا سازي و قرار دادن 
زباله هاي تر از جمله سبزي و صيفي در كيسه هاي 
پلاستيكي جداگانه  مي توان در حد بسيار زيادي به 

كاهش آلودگي محيط زيست كمك كرد.
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بوي تند بي توجهي به خروارها زباله همدان
 شهردار همدان در گفت وگو با »جوان«:

روزانه 350 تا 500 تن انواع زباله از جمله پلاستيك در همدان جمع آوري مي شود

چالش زيست محيطي جديد قم با مشكل قديمي فاضلاب
با گذشت بيش از 20 سال از تأسيس شهرك پرديسان قم، اين منطقه از داشتن شبكه فاضلاب شهري بي بهره است

در حالي كه امروزه در دنيا از زباله ها به عنوان طلاي سياه نام برده مي شود كه 
قابل تبديل شدن به چيزهاي با ارزشي از جمله توليد برق است، با اين وجود 
كاهش توليد انواع زباله در اين كشورها با جديت دنبال مي شود حتي اين مهم تا 
جايي پيش رفته است كه موادي كه بعداً به آشغال تبديل مي شود قابل برگشت 

به طبيعت هستند، اين در حالي است كه اين مهم در كشور ما نه تنها مورد 
غفلت قرار گرفته است، بلكه روزبه روز نيز بر ميزان توليد آن افزوده مي شود. 
به عنوان مثال مي توان از همدان نام برد كه به گفته شهردار اين شهر، روزانه 
بين 350 تا 500 تن زباله توسط مأموران شهرداري همدان جمع آوري مي شود. 

محمد رضا هاديلوميترا شهبازي

محمدرضا سوري
   گزارش يك

ورود  موتورهاي برقي به خيابان هاي اصفهان  
فرمان�ده انتظام�ي اس�تان اصفه�ان از    اصفهان
اج�راي ط�رح جايگزي�ن ك�ردن تردد 
موتورسيكلت هاي برقي به جاي بنزيني در خيابان هاي اصفهان خبر داد. 
مهدي معصوم بيگي گفت: اجراي طرح تردد موتورسيكلت هاي برقي 
با توجه به عدم آلودگي صوتي و هوا در مرحله بعدي اقدامات مجموعه 
فرماندهي انتظامي اس��تان براي كاهش آلودگي هوا ق��رار دارد.  وي با 
اش��اره به اجراي طرح »روز پاك« افزود: بر اس��اس اين طرح با بستن 
يكي از خيابان ها روي خودروها در يك روز هفته، مردم تنها از دوچرخه 
مي توانند براي تردد اس��تفاده كنند.  فرمانده انتظامي استان اصفهان 
موضوع ترافيك را يكي از معضلات عمده كلانش��هرها دانست و اظهار 
داشت: ترافيك علاوه بر اتلاف وقت مردم تبعات زيادي مانند آلودگي هوا 

دارد كه همه بايد با كمك يكديگر اين مشكل را برطرف كنيم.  
معصومه بيگي گفت: در استان اصفهان طرحي به عنوان »روز پاك« در 
دست اجراست كه بر اس��اس آن يك روز در هفته يكي از محدوده هاي 
شهري به روي خودروها بسته مي شود و مردم در آن نقطه تنها با دوچرخه 
تردد مي كنند.  فرمانده انتظامي استان اصفهان افزود: امروزه در برخي از 
شهرهاي بزرگ جهان مانند »توكيو« يا »پكن« به رغم جمعيت زيادي 
كه در اين شهرها وجود دارد، مشكل آلودگي هوا و ترافيك با استفاده از 
موتورهاي برقي و دوچرخه تا حدود زيادي برطرف شده است كه ما نيز 

بايد از اين الگوي بسيار خوب استفاده كنيم. 

 ايجاد ۱۶۰فرصت شغلي 
براي مددجويان كميته امداد استان مركزي

از ابتداي سال جاري تاكنون با پرداخت     مركزي
9/5 ميليارد ريال تسهيلات و ۱۶0فرصت 
شغلي براي مددجويان كميته امداد استان مركزي ايجاد شده است. 
معاون اشتغال كميته امداد امام خميني)ره( استان مركزي با اعلام اين خبر 
گفت: اين فرصت هاي اشتغال در بخش هاي پرورش دام، صنايع دستي، 
صنعت و خدمات ايجاد شده است.  مجيد مشهدي افزود: ميزان تسهيلات 
اعطايي به متقاضيان مشاغل خانگي كميته امداد امام خميني )ره( اين 
استان بين 50 تا ۱00 ميليون ريال بوده است.  معاون اشتغال كميته امداد 
امام خميني)ره( استان مركزي گفت: 85۱ طرح اشتغال در چهار گروه 
كار انگيزي، توان افزايي، خودكفايي و كارآفريني امس��ال توسط كميته 
امداد امام خميني)ره( در اين استان انجام مي شود.  وي با تأكيد بر ضرورت 
بهره مندي از تسهيلات مشاغل خانگي توسط مددجويان كميته امداد امام 
خميني)ره( اظهار داشت: سهم اشتغالزايي كميته امداد استان، امسال 
يكهزار و 98 فرصت شغلي است كه به اين منظور ۱59 ميليارد ريال منابع 
مالي هدفگذاري شده است.  مش��هدي بيان كرد: تسهيلات اشتغالزايي 
كميته امداد امام )ره( استان مركزي در سال جاري از محل منابع بانكي 
از ۲۲0 ميليارد به 430 ميليارد ريال افزايش يافته است.  معاون اشتغال 
كميته امداد امام خميني)ره( استان مركزي گفت: ۱9درصد خانواده هاي 
تحت حمايت اين نهاد، زنان سرپرس��ت خانوار هستند كه ايجاد شغل و 
توانمندسازي اقتصادي، فرهنگي و اجتماعي آنان در كاهش آسيب هاي 
اجتماعي تأثيرگذار اس��ت و كميته امداد از طريق ايجاد مشاغل خرد و 

خانگي در اين زمينه گام مؤثر برداشته است. 

فرمانده س�پاه امام صادق)ع( اس�تان بوش�هر 
ضمن تشريح برنامه هاي سي و هفتمين سالگرد 
آغاز دفاع مق�دس، از برگ�زاري 800 برنامه در 
پايگاه ها و نواحي اس�تان در اين هفته خبرداد. 
سردار علي رزمجو در نشستي خبري كه در آستانه 
اين هفته برگزار ش��د، گفت: امس��ال هفته دفاع 
مقدس با دهه اول مح��رم تق��ارن دارد، لذا بايد 
تلاش كنيم معارف دفاع مقدس را كه الهام گرفته 

از فرهنگ عاشوراس��ت به خوبي براي مردم و به 
خصوص نس��ل جوان تبيين كني��م.  وي افزود: 
برنامه هاي بزرگداشت هفته دفاع مقدس به طور 
رسمي از سي ويكم ش��هريور آغاز خواهد شد و تا 
هفتم مهر م��اه ادامه خواهد داش��ت. البته پيش 
برنامه اي روز پنج ش��نبه 30 ش��هريور ب��ا عنوان 
»نكوداش��ت پيشكس��وتان جهاد و مقاومت« در 

مصلاي بوشهر برگزار مي شود. 

 فرمانده سپاه امام صادق)ع( استان بوشهر اضافه 
كرد: رژه بزرگ نيروهاي مسلح مستقر در استان 
بوش��هر نيز س��اعت 7:30 دقيقه روز جمعه 3۱ 
ش��هريورماه در خيابان جانبازان بوش��هر برگزار 
مي شود.  رزمجو همچنين از افتتاح و بهره برداري 
از ۶00 مسكن مددجويي در استان خبر داد و بيان 
كرد: اين واحدها توسط س��پاه پاسداران انقلاب 
اس��لامي براي مددجويان كميته امداد اس��تان 

بوشهر ساخته شده اس��ت.  وي با اشاره به جنگ 
نرم گفت: امروز در مرحله جنگ نرم رسانه اي قرار 
داريم كه مي طلبد رسانه ها در جبهه جنگ نرم به 
مقابله با دسيسه هاي دش��من بپردازند.  فرمانده 
سپاه امام صادق )ع( استان بوشهر تصريح كرد: در 
ايام ماه محرم هر شب مراسم سوگواري، عزاداري، 
مداحي و سينه زني در حس��ينيه عاشقان ثارالله 

شهر بوشهر برپا مي شود. 

برگزاري 800 برنامه ويژه هفته دفاع مقدس در استان بوشهر
   بوشهر

مركز كهگيلويه و بويراحمد فاقد امكانات فرهنگي
 جوان ترين مركز استان كشور، سينما ندارد!

بعد از گذشت بيش از يك قرن از حضور سينما در ايران، هنوز مركز استان 
كهگيلويه و بويراحمد از اين زيرساخت فرهنگي مهم محروم است. اين 
نيز در حالي است كه شهر ياسوج عنوان جوان ترين شهر كشور را به خود 
اختصاص مي دهد ووجود س�الن هاي سينمايي نه تنها مي تواند اوقات 
فراغت جوانان را پر كند، بلكه فرصت مناس�بي هم براي اش�تغالزايي 
محسوب مي شود. با اين حال 10 سالي مي شود كه هيچ سالن سينمايي 
فعالي در ياسوج ديده نمي شود و متولدين 70 و 80 با نام آن ناآشنا هستند. 

    
ياسوج، مركز استان كهگيلويه و بوير احمد است كه با داشتن جمعيت 
۱35 هزار نفري، عنوان جوان ترين شهر كشور را به خود اختصاص داده 
اس��ت. با اينكه انتظار مي رود مس��ئولان براي اين تعداد از جمعيت در 
راستاي اشتغالزايي و اوقات فراغت برنامه ريزي مناسبي داشته باشند، اما 
اين منطقه از كشور حتي از ابتدايي ترين خدمات زيرساختي فرهنگي 
همچون سينما هم محروم است. اين نيز درحالي است كه بيش ازيك 
قرن از حضور سينما در ايران مي گذرد و هنوز ياسوج سينمايي ندارد. 
البته لازم به ذكر است كه ۱0 سال پيش جوانان ياسوجي از سالن سينما 
بهره مند بودند. سينماي دنا كه به عنوان مهم ترين مركز تفريحي مردم 
ش��ناخته مي ش��د بعد از عبور از يك دوره طولاني سياستگذاري هاي 
اشتباه مسئولان، بسته و در نهايت بعد از مدتي ساختمان آن فرسوده 
اعلام شد.  سال 8۶ مسئولان شهرداري و ش��وراي شهر ياسوج با بيان 
اينكه بازسازي سينما دنا ديگر فايده اي ندارد، دستور به تخريب آن دادند 
تا سينماي ديگري در جاي آن احداث كنند. با اين حال ۱0 سالي از آن 
تاريخ مي گذرد و حتي آجري براي ايجاد س��ينماي جديد شهر ياسوج 

جابه جا نشده است. 
   سينما خواهان دارد، سالن سينمايي نيست

با اينكه تنها يك هفته از روز ملي س��ينما مي گذرد و هنوز شور و شوق 
س��ينما رفتن در دل جوانان تمام استان هاي كش��ور موج مي زند، اما 
جوانان جوان ترين اس��تان كش��ور از آن محرومند. البته در طول اين 
سال ها فيلم هايي در سالن هاي همايش سازماني اكران شده، اما چنين 
فعاليت هايي نتوانسته  است جاي خالي س��ينما را براي مردم پر كند. 
در اين رابطه نماينده مردم بويراحمد و دنا در مجلس ش��وراي اسلامي 
مي گوي��د: »به رغم تلاش هاي مكرري كه داش��ته ايم هن��وز خبري از 
برنامه ريزي براي احداث سينما در ياسوج نيست.« غلام محمد  زارعي با 
اشاره به اينكه نياز به سينما در شهر ياسوج كاملاً مشهود است، مي افزايد: 
»متأسفانه موانع اقتصادي موجب شده است امكان ساخت سينما فراهم 
نشود.« اين نيز در شرايطي است كه قرار بود به جاي يك سالن سينمايي 
همچون ديگر شهرهاي كشور، مجتمع فرهنگي- تجاري در كهگيلويه 
و بوير احمد ايجاد شود تا مردم ضمن بهره مندي از خدمات فرهنگي، از 
مراكز فروش متمركز هم بهره مند شوند. با اين حال اين مهم محقق نشده 
است، چراكه هيچ كدام از سرمايه گذاران خصوصي تمايلي به تأسيس 

چنين مجتمع هايي ندارند و آن را مقرون به صرفه نمي دانند. 
  سرانه فرهنگي ياسوج در پايين ترين سطح

همانطور كه گفته شد، س��ينما نه تنها كمك بزرگي به فرهنگ سازي 
مي كند بلكه زمينه اش��تغالزايي بخ��ش زيادي از م��ردم را هم فراهم 
مي كند. در اين راستا رئيس حوزه هنري كهگيلويه و بويراحمد مي گويد: 
»سينما داري يك كار تخصصي و حرفه اي است و با يك نيرو يا دو نيرو 
امكانپذير نيست و تنها يك دستگاه با مسئوليت هاي فرهنگي و هنري 
مي تواند سينماداري كند.« ش��ريف اسلامي با اشاره به اينكه به نسبت 
رشد جمعيت و جمعيت جوان اين ش��هر شاهد رشد اماكن فرهنگي و 
هنري نبوده ايم و اين ش��ايد يكي از دلايل رشد بسياري از آسيب هاي 
اجتماعي در اين شهر باشد، مي افزايد: »شهر ياسوج از نظر سرانه فضاي 
فرهنگي و هنري يكي از محروم ترين ش��هرهاي كش��ور است.« با اين 
تفاسير لازم است هرچه سريع تر مس��ئولان يا خودشان براي احداث 
مجتمع تجاري و فرهنگي اقدام كنند يا شرايط را به نحوي برنامه ريزي 

نمايند كه بخش خصوصي به فعاليت در اين حوزه ترغيب شود. 

 گام بزرگ قم براي تبديل شدن
 به قطب صنعت كفش ماشيني 

صنايع حال و روز خوبي ندارند. مخصوصاً در شهرستان ها و شهرهاي 
كوچك خبرهاي خوبي در باره وضعيت صنايع به گوش نمي رسد. حتي 
اس�تان هايي كه روزگاري محصولاتي توليد مي كردند كه انحصاراً به 
نامشان بود، حالا كاسه چه كنم چه كنم به دست گرفته اند. مثل كفش 
چرم تبريز، صنايع دستي اصفهان، نقره و فيروزه نيشابور و...  اينها در 
شرايطي اتفاق مي افتد كه هنوز استان هايي هستند كه به فكر قطب 
بودن و قطب ماندن در صنعتي هستند و در تلاشند تا به هر قيمت ممكن 
بازار را از دست ندهند. مانند قم كه با وجود 220 واحد كفش ماشيني 
سعي دارد خود را به عنوان قطب صنعت كفش ماشيني كشور مطرح كند. 

    
۲۲0 واحد كفش ماشيني در قم وجود دارد كه توانسته است زمينه اشتغال 
بيش از 5 هزار نفر را به طور مستقيم و ۲0 هزار نفر را به طور غير مستقيم در 
سطح استان فراهم كند. صنعتي كه با اين حجم اشتغالزايي رئيس سازمان 
صنعت، معدن و تجارت استان قم را مجاب كرده تا اعلام كند كه قم قطب 
صنعت كفش ماشيني كشور است.  احمد ذاكري با بيان اينكه قم در اين 
صنعت جايگاه خوبي در سطح كشور دارد، مي گويد: »اشتغالزايي و توجه 
به توليدات داخلي اولين امتياز اين واحدها براي استان قم است، چراكه 
وقتي مي بينيم بيش از 5 هزار نفر به طور مستقيم توانسته اند در اين صنعت 
مشغول شوند و براي ۲0 هزار نفر هم به طور غيرمستقيم كار ايجاد شده 

دلگرمي ها براي توجه و توسعه آن افزايش مي يابد.« 
وي اين صنعت را يكي از پتانسيل ها و اولويت هاي صادراتي استان عنوان 
كرده و ادامه مي دهد: »سالانه حدود 50 ميليون دلار از اين گروه كالايي از 
استان قم صادرات صورت مي پذيرد.« وي صنعت كفش ماشيني استان قم 
را از صنايع قديمي و پويا عنوان كرده و يادآور مي شود: »اين صنعت در استان 
موقعيت خوبي نسبت به استان هاي ديگر دارد و نسبت به ساير استان ها 
صنعت قديمي و با اصالت به شمار مي رود و در سال بيش از ۱00 ميليون 
جفت كفش در استان توليد مي شود.« ذاكري مي افزايد: »استان قم در بحث 
اشتغالزايي در صنعت كفش ماشيني موقعيت خوبي دارد و خوشبختانه در 
استان قم درصد اشتغال در صنعت كفش ماشيني خوب است كه در اين 
ميان بايد دولت بر اين امر اذعان داشته باشد كه حمايت از صنعت، يعني 

توسعه اشتغال و اقتصاد و بايد براي تحقق اين مهم برنامه ريزي شود.« 
در حال حاضر واحدهاي صنعتي كفش ماشيني استان قم مشغول نوسازي 
ماشين آلات خود هستند و وضعيت صنعت كفش ماشيني در اين استان 
اميدواركننده اس��ت.  در همين رابطه رئيس س��ازمان صنعت، معدن و 
تجارت اس��تان قم با بيان اينكه اين صنعت نيازمند سرمايه گذار است، 
مي گويد: »توسعه صنعت در استان قم نياز به حمايت و توجه جدي دارد؛ 
چراكه صنعت كفش ماشيني جزء صنايع اشتغالزاست.« ذاكري تصريح 
مي كند: »صنعت كفش ماشيني استان ظرفيت مناسبي براي توسعه دارد 
و توانسته است تاكنون در اين زمينه دستاوردهاي خوبي داشته باشد، به 
طوري كه با ايجاد واحدهاي گرانول سازي كه مواد اوليه كفش ماشيني 
است در استان توانسته است حرفي براي گفتن داشته باشد.« به هرحال 
و در شرايطي كه بس��ياري از صنايع در چالش ماندن يا رفتن هستند 
مي توان بارقه هاي اميد را در صنعت كفش قم ديد. صنعتي كه مي خواهد 
با دگرگوني و تجهيز به تكنولوژي نو در زمينه توليد محصولات داخلي و 
قبل از آن ايجاد اشتغال گام هاي بزرگي بردارد.  پس بجاست دولتمردان 
هم با توجه به قول هاي رئيس جمهور محترم در زمينه اش��تغالزايي و 

حمايت از صنايع، نقش خود را در اين مسير خوب ايفا كنند.
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